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فرش دستباف 
روی دور پیشرفت

شرق: بحران اشتغال که با آمارهایی که 
پیش دســت اندرکاران دولت  از چندی 
ســیزدهم داده اند گویا رفع شــده و در 
اصل کار دولت چهاردهم را راحت کرده 
و به قول برخی از رسانه ها گویی بخشی 
از اسب زین شده دولت چهاردهم است، 
این مســئله آنجایی قابل حل است که 
بتوان از ظرفیت های موجود اشتغال، به 

نحو مناسب استفاده شود.
ایــن ظرفیت ها شــامل  از  بخشــی 
اســتفاده از مهارت هایی است که حتی 
به صورت ســنتی نیز در مناطق مختلف 
کشــور وجود دارد. تولید فرش دستباف 
یکی از این نمونه هاســت که مســئولان 
مرتبــط با این حوزه، اخبــار خوبی از آن 
ارائــه می دهنــد؛ طوری که سرپرســت 
مرکــز ملی صنایع خــلاق و فرش ایران 
از افزایــش شــش درصدی تولید فرش 
دســتباف در چهار ماهه نخست امسال 

خبر داده است.
محمدرضــا زارع برزشــی گفت: در 
چهار ماهه نخســت ۱۴۰۳ یک میلیون و 
۳۵۰ متر مربع در سراســر کشــور تولید 
شــده که در مقایسه با مدت مشابه سال 

قبل رشد شش درصدی داشته است.
او با اشــاره به رونــد افزایش تولید 
صنعت فرش دســتباف در ســه ســال 
گذشــته ادامه داد: ســال ۱۴۰۰ با تولید 
۳.۳ میلیــون متر مربــع، ســال ۱۴۰۱ با 
تولید ۳.۵ میلیون متر مربع و سال ۱۴۰۲ 
بــا تولیــد ۳.۹ میلیــون متر مربع فرش 
دســتباف، رشــد ۱۱ درصدی را شــاهد 

بودیم.
سرپرســت مرکز ملی صنایع خلاق و 
فرش ایران همچنیــن از روند صعودی 
صــادرات فرش پــس از ۲۰ ســال خبر 
داد و گفــت: بر اســاس آمــار گمرک در 
چهارماهه ابتدایی ســال ۱۴۰۲ صادرات 
فرش دســتباف ۱۱.۵ میلیــون دلار بود. 
چهار ماهه ابتدایی امسال هم این میزان 
۱۳ میلیون دلار گزارش شــده که نتیجه 
آن رشــد ۱۲ درصدی صــادرات پس از 

سال ها شیب نزولی بوده است.
او افزود: این رشد صادرات در نتیجه 
رفــع موانع پیــش روی تولیدکنندگان از 
جمله رفع تعهد ارزی از یک سال به سه 
تا پنج ســال و کاهش رقم آن از ۱۰۰ به 
۲۰ درصد ماده اولیه، رفع مشــکل عبور 
موقــت فرش دســتباف، کاهش حقوق 
ورودی ابریشم خام و شناسنامه دارکردن 

فرش دستباف این صنعت بود.
زارع برزشی که با خبرنگار صداوسیما 
به گفت وگو نشســته بود افزود: از سال 
۱۴۰۱ یکی از مشــکلات جدی صادرات 
فرش دســتباف، ابلاغ ممنوعیت خروج 
فرش دســتباف از طریق پســت بود که 
این مرکز مکاتبات لازم را با دفتر مقررات 
صــادرات و واردات ســازمان توســعه 
تجــارت ایران بــه منظور رفع مشــکل 
و فراهم کــردن امکان صــادرات فرش 
از طریق پســت انجام داد و بر اســاس 
مصوبه هیئت وزیران هر شخص مطابق 
دســتورالعمل مشــترک وزارتخانه های 
صنعت، معدن و تجارت، امور اقتصادی 
و دارایی و میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی یک بار در سال می تواند تا 
سقف ۲۴ متر مربع فرش دستباف ایرانی 
و ۴۰ متر مربع گلیم دســتباف از کشــور 
با رویه پســتی خارج کند و محدودیتی 
از نظر تعداد قطعــات فرش و گلیم در 
ســقف مســاحت (متراژ) مذکور وجود 

ندارد.
به گفتــه او بــا توجه بــه اقدامات 
صورت گرفته در حوزه فرش دســتباف، 
رشــد تولید در کنار صــادرات می تواند 
نقــش مهمــی در میــزان اشــتغال و 

ارزآوری در کشور ایفا کند.
برزشــی هرچند گزارش خــود را از 
ســال ۱۴۰۰ به بعد، ارائه کرده اما پیش 
از او فرحنــاز رافــع، به عنوان مســئول 
وقت این بخش نیز گزارشــی از تولیدات 
ســال ۱۳۹۹ ارائه کرده بود. رئیس مرکز 
ملــی فــرش ایــران آن روز از افزایش 
۳۴درصدی تولید فرش دستباف در سال 

۱۳۹۹ در گفت وگو با مهر خبر داد.

به نام کارگران ساختمانی 
به کام تأمین اجتماعی 

مدیــرکل وصول حــق بیمه ســازمان تأمین اجتماعــی با بیان 
اینکــه مشــکلات ســازندگان تنها مربــوط به ســازمان تأمین 
اجتماعی نیســت، گفت: براســاس گزارش مرکز پژوهش های 
مجلس، نقش تأمین اجتماعی در فرایند تولید دو درصد است. 
روان بخش نیز به نمایندگی از ســوی مجلس در این نشســت به تشــریح 
دلایــل مجلس درباره این مصوبه پرداخت و گفت: هدف قانون گذار از این 

مصوبه حمایت از کارگران ساختمانی بوده است.
او با بیان اینکه ممکن اســت چالش هایی در نحوه اجرای قانون باشد، 
افزود: تأمین اجتماعی و شــورای شــهر می توانند مصادیق مشکل ساز را 

برطرف کنند.
حمیدرضــا صارمی، معاون شهرســازی و معماری شــهرداری تهران 
هم در این نشســت افزایش مبلغ عوارض را باعث ایجاد مشــکلاتی برای 
ســازندگان دانست و گفت: تعداد پروانه های ساختمانی در کشور به شدت 
کاهش پیدا کرده و در این شــرایط ضروری اســت تا تصمیمات در راستای 

تشویق سازندگان باشد.
او با بیان اینکه دود ناشــی از تصمیمات غلط به چشــم مردم می رود، 
گفت: قیمت یک متر آپارتمان در تهــران در ابتدا ۱۴۰۰، ۲۶ میلیون تومان 
بود و الان به ۹۱ میلیون تومان رســیده که نشان می دهد هرگونه افزایش 

هزینه تولید در نهایت از طریق افزایش قیمت جبران می شود.
معاون شهرسازی و معماری شهرداری تهران افزود: اگر قانون بازنگری 
نشــود پیامد های منفی از جمله ساخت وساز های غیرمجاز و تشدید رکود 

ساخت وساز را در پی خواهد داشت.
رشــیدی، معاون نظارت ســازمان تأمین اجتماعی نیز در این نشســت 
گفت: مبنای تصمیم قانون گذار در ایــن مصوبه، حمایت از کارگران بوده، 
اما منابع درســتی برای آن در نظر گرفته نشــده؛ بنابرایــن از این منظر این 

قانون عادلانه نیست.
او افــزود: با وجود این علی رغم همــه انتقاد ها که روح عدالت در این 

قانون حاکم نیست اعلام می کنیم که ما مجری قانون هستیم.
امیر کیوان صالحی، دبیر کارگروه افزایش تاب آوری شهر تهران در برابر 
زلزله نیز در حاشــیه این نشســت افزایش مبلغ عــوارض صدور پروانه به 
عنوان حق بیمه تأمین اجتماعی را موجب فشــار مضاعف به ســازندگان 
اعلام کرد و افزود: ضریب ۱۵ درصدی که تا پارســال بود امروز ۲۵ درصد 
شــده که رشد ۷۰ درصدی داشته و این در شرایطی است که عوارض خود 
شهرداری هم هرساله افزایش دارد و این فشار مضاعف این سؤال را ایجاد 

می کند که مجلس چگونه به این ضریب ۲۵ درصدی رسیده است؟
صالحــی ادامــه داد: نکته دیگر اینکه اساســا این مبالغ که از ســوی 
ســازندگان پرداخت می شــود در کجا دارد هزینه می شود؛ چراکه بسیاری 
از کارگران از اتباع هســتند که بیمه نمی شوند و بسیاری نیز دیگر به دلایل 
شرط و شــروط هایی که ســازمان تأمین اجتماعی از جمله ضرورت کسب 
دوره مهارت گذاشته اساســا تمایلی به گذراندن دوره ها ندارند که در این 

شرایط کمتر کارگری بیمه می شود.
دبیــر کارگروه افزایش تاب آوری شــهر تهران در برابــر زلزله این قانون 
را دارای مشــکلاتی عنوان کرد و با ذکر مثالی گفت: امروز کســانی که در 
ساخت وساز خلاف می کنند مبلغی تحت عنوان خلافی پرداخت می کنند. 
قانون گذار تعیین کرده ۲۵ درصد عوارض صدور پروانه این خلاف دریافت 
شــود، مثلا برای ۱۰۰ متر خلاف، شــهرداری تهران ۱۰ میلیارد تومان هزینه 
خلاف می گیــرد؛ تأمین اجتماعــی ۲۵ درصد این رقــم را می گیرد که دو 
میلیارد و ۵۰۰ میلیون می شود. درصورتی که عوارض صدور پروانه این ۱۰۰ 
متــر، ۵۰۰ میلیون تومان و ۲۵ درصد حق تأمین اجتماعی آن ۱۲۵ میلیون 

تومان می شود که قابل قیاس نیست.
صالحی با اشــاره به جرایم سنگین سازنده ها در صورت عدم پرداخت 
این عوارض تصریح کرد: این مبالغ را حساب کرده و در لحظه حساب بسته 
می شود. به علاوه اینکه ماهانه دو درصد جریمه در نظر گرفته شده و البته 

محدودیت هایی نیز در زمینه ثبت اسناد تعیین شده است.
او با بیان اینکه این شــرایط تحمیلی به ســایر مشکل سازندگان اضافه 
شده و چالش های آنها را تشــدید کرده اظهار داشت: سازنده اگر ناراضی 
باشــد ورود نمی کند؛ کمااینکه هم اکنون نیز آمار صدور پروانه از ۴۴ هزار 

عدد به شش هزار رسیده است.

مشکل چند وجهی با قانون اصلاحیه ماده ۵ تأمین اجتماعی
محمد آقامیری، رئیس کمیته عمران شــورای شــهر تهــران، در مورد 
جزئیات این نشســت به «شرق» گفت:  مشکلی که با قانون اصلاحیه ماده 
۵ تأمین اجتماعی پیش آمده چند موضوع اســت: نخســت آنکه، مردم و 
ســازندگان مســکن با افزایش این ۲۵ درصد تأمیــن اجتماعی که قبلا ۱۵ 
درصد بوده اســت، مشکل داشــتند. از آنجا که این قانون مصوب مجلس 
بوده است، تأمین اجتماعی نیز عملا پاسخ گوی این موضوع نیست. مشکل 
بعدی این بود که تأمین اجتماعی در قبال این ۲۵ درصدی که می گیرند، به 
مردم و سازندگان مسکن، خدمت مناسبی ارائه نمی کنند. تأمین اجتماعی 
ادعــا می کند کل کارگــران را بیمه می کند. این کارگران بیمه هســتند و با 
پرداخت هفــت درصد، می توانند خود را بیمه کننــد؛ هرچند این خدمت 

کلی است و شامل همه کارگران در کشور نمی شود.
آقامیــرى ادامــه داد: موضوع بعدی این بود که در قانون آمده اســت 
۲۵ درصــد از مجموع عوارض صدور پروانه باید توســط تأمین اجتماعی 
اخــذ شــود. ولی آنچــه عملا الان دریافت می شــود، بیشــتر اســت. به 
عنــوان مثال وقتی مســکنی در پایان کارش بــرای دریافت عدم خلافی با 
پایــان کار، ۱۰ متــر، ۲۰ متر و ۵۰ متــر هم اضافه بنا داشــته و باید جریمه 
آن را بپردازد. مشــکل آنجایی اســت که متأســفانه ایــن ۲۵ درصد روى 
نــرخ جریمــه اضافه بنای ســاختمان نیــز اعمال می شــود و این خلاف 
مصوبه مجلس شــورای اســلامی اســت و برای مردم، مشــکلات ایجاد 

کرده است.
آقامیری اضافه کرد:  قرار شــد کارگروهی فی مابین شهرداری و سازمان 
تأمین اجتماعی براى حل مشکلات کارفرمایان و سازندگان مسکن تشکیل 
شــود و هماهنگی های منظمی بین این دو مجموعه انجام شود که البته 
با حضور نمایندگان صنف ســاختمان و کارشناسان تأمین قوانین مجلس 
شــورای اســلامی که تفســیر قوانین در ید آنهاست، این مســئله پیگیرى 
می شود. شهرداری از این به بعد، موظف است در تمام فیش های عوارض 
صدور پروانه، مبلغ عوارض را دقیقا مشــخص کند و بیمه تأمین اجتماعی  
روى آن مبلــغ، ۲۵ درصد را اعمال کند تا مشــکلاتی از این دســت پیش 
نیایــد. چون بیمه تأمین اجتماعی بعضا ادعا می کند که چون کارشــناس 
نداریم، هر فیشــی که از طرف شهرداری صادر شود، همان ملاک است. در 
صورتی که این فیش صادرشــده، همه آن عوارض صدور پروانه نیست و 
مســائل دیگرى دارد که روى آن موارد، نباید این ۲۵ درصد اعمال بشــود. 
امیدواریم با تشــکیل این کارگروه تشکیل شده مشکلات مردم و سازندگان 

مسکن حل بشود.

روزنه

گذرگذر

قصــه  اینترنت ایرانی قصه پرغصه ای اســت که داغش هر 
چند وقت یک بار تازه می شــود! داســتانی است که هرازگاه، در 
بوق و کرنا می کند و معلوم نیســت چطــور و از کجا دوباره باید 
این داســتان کهنه و پرتکرار را روایت کــرد. حالا این قصه که با 
وجود فیلتر طولانی بخش های مختلف از ســکوهای خارجی، 
به غصه ای مدام تبدیل شــده وقتی آه و افسوس را از نهاد همه 
بیرون می آورد که خبر می رســد ترکیه -همین کشوری که بیخ 
گوش ماست و بنا به دلایلی اینستاگرام را فیلتر کرده بود- هنوز 
۱۰ روز طول نکشــیده دوباره یک نفر، پیچ اینترنت جهانی را باز 
کرده و اینستاگرام از فیلتر درآمده است. داستان وقتی غم انگیزتر 
می شــود که در این کشــور یــک بازپرس که بعدهــا در پرونده  
«طبری» با اتهام «تأثیر نفوذ اشــخاص دولتی» و «اخذ رشــوه» 
در پرونده «وریا مولانایی» و تأثیردادن نفوذ در پرونده «حســین 
حاجی زاده» و «نادر شــریف زاده» محکوم به پرداخت مبلغ ۲۸ 
میلیارد ریال شــد، در ســال ۹۷ دســتور فیلتر یکی از سکوهای 
پیام رســان خارجی را صادر کرده و با وجــود اینکه دولتمردان 
زیادی از تمایل خود به رفــع فیلتر خبر داده اند، اما هیچ کدام تا 
لحظه تنظیم این مطلب نتوانســته  اند اینترنت جهانی را از شر 

فیلترینگ در این کشور خلاص کنند.

یک نامه با طعم قدردانی
روز گذشــته شــرکت متا، که مالک اینســتاگرام و فیس بوک 
اســت، بیانیه ای صادر کــرد که در آن از دولــت ترکیه قدردانی 
شــده بود. شــرکت «متا پلتفرم» در این بیانیه از اقدام ترکیه در 
برقراری مجدد دسترســی به شبکه اجتماعی اینستاگرام در این 
کشور اســتقبال کرد. اندی اســتون، مدیر ارتباطات و سخنگوی 
شــرکت «متا» اعلام کرد: ما خشــنودیم که می بینیم اینستاگرام 
دوباره در ترکیه قابل دسترس شده است. [با این حال] این شرکت 
به گفت وگو با مقامات ترکیه درباره محتوا و حســاب هایی که از 
سیاســت های این شــرکت تخطی می کنند، ادامه می دهد و در 
برابر هرگونه تخلف محتوا و حســاب ها، همچنان اقدام خواهد 
کرد. این موضوع شــامل حذف محتوایی می شود که از سیاست 

«متا» درباره سازمان ها و افراد خطرناک تخطی می کنند.
ترکیه، شــنبه همین هفته، دسترسی به اینستاگرام را پس از 
۹ روز فیلتر آن، احیا و اعلام کرد شــرکت «متا» پذیرفته اســت 
برای رســیدگی به نگرانی های دولت، با مقامات همکاری کند. 
مســئولان این کشور دسترسی به اینســتاگرام را در ۱۷ مرداد به 
دلیــل کوتاهی در رعایت قوانین و مقررات این کشــور، مســدود 
کرده بودند. مسئولان ترک، اینستاگرام را متهم کردند پست های 
همدردی درباره ترور و شهادت 
اســماعیل هنیه، رئیس جنبش 
سیاســی حماس را حذف کرده 
اســت. با این حــال در ترکیه نیز 
ماننــد ایــران نگرانی هایــی به 
وجود آمد و رسانه ها از واکنش 
کاربــران و شــرکت هایی که از 
فعالیت های  این ســکو،  طریق 
می دادنــد،  ارائــه  تجــاری 
منتشر  همدلانه ای  گزارش های 
کردنــد. کار به قــدری در ترکیه 
بالا گرفت که در فضای مجازی 
رسما علیه مســئولان ترکیه ای 
این  بــر  می شــد.  نفرت پراکنی 
اساس  مطابق اخبار منتشرشده، 
دادگاهــی در ازمیــر، دوشــنبه 
گذشته، دســتور دستگیری یک 
زن را بــه اتهــام نفرت پراکنــی 
و توهیــن بــه رئیس جمهوری 
ترکیه صادر کرد که از ممنوعیت 

اینستاگرام انتقاد کرده بود.
در بیانیــه «متــا» بــر ایــن 
موضوع تأکیده شــده است که 
این شــرکت، سیاست های خود 
را تغییــر نــداده، امــا موافقت 
کرده اســت درســتی اقدامات 
محتــوا  دربــاره  انجام شــده 
نقض کننــده  حســاب های  و 
خط مشی این شرکت را در ترکیه 
در روزهــای بعد از تــرور هنیه، 
بازبینی کند. هرچند شرکت متا 
این موضع را اعلام کرده اســت 
امــا در ایــران همــان زمان که 

مســئولان ترک از مذاکره با شرکت متا خبر داده بودند با هیجان 
تیتر زدند که «اینستاگرام شرایط ترکیه را پذیرفت».

گرانی و فیلتر
ایران معلوم نیست با کدام استدلال دارد به بن بست ارتباطی 
تبدیل می شود. از یک سو فیلترینگ بخش زیادی از ارتباطات را 
ســد کرده و از سوی دیگر گرانی اینترنت که اواخر سال گذشته 
رقــم خورد، محدودیت هــای زیادی را به وجود آورده اســت. 
سال گذشته نامه تعدادی از اپراتورهای ارائه دهنده بسته های 
اینترنتی، منتشر شــد و قصه ای جدیدی را در زمیبنه گرانی این 
خدمات آغاز کرد. آن روز هرچند قصه ای شــروع شد و خیلی 
زود مورد پذیرش عموم قرار گرفت اما گرانی خدمات ارتباطی 
در ایــران از زمان آغاز تا امروز ادامــه دارد. زمانی، وقتی هنوز 
تلفن هــا در این مُلک ثابت بــود، در دوره ای که محمد غرضی 
بر مســند وزارت پســت و تلگراف و تلفن تکیه داشــت، ناگاه 
خبر آمد که قرار اســت یک  جور تلفنی به کشور بیاید که هر جا 
هستی، همراهت باشد؛ تلفنی که می شود زمانی  که از این شهر 
به آن شــهر بروی، آن را با خودت ببــری و در کوچه و خیابان 
هم، به خلق االله جواب بدهی. آن زمان برای مالکیت نخستین 
شماره ها (سیم کارت) با قیمتی گزاف نسبت به زمان خودش، 
مــردم در صف طولانی خرید آنچه «موبایل» نامیده می شــد، 
ایســتادند و با واریز پول هایی مطابق آنچه وزارتخانه  پســت، 
تلگراف و تلفن، گفته بود بعد از چند ماه، صاحب ســیم کارتی 
می شــدند که حالا به وفــور در کوچه و خیابان پیدا می شــود. 
همان زمان این زمزمه مطرح شد و این سؤال که چرا در ایران، 
قیمت یک ســیم کارت در مقایسه با دیگر نقاط دنیا، باید چنین 
باشد و در پاسخ زمزمه هایی مطرح بود که اگر سیم کارت ایرانی 
گران است، به آن دلیل است که قرار شده آنچه برای سیم کارت 
می دهید، ودیعه ای باشــد که بعدها تبدیل به سهام مخابرات 
شود و معلوم نیســت اگر آن زمزمه ها درست بوده، چرا کسی 
پیگیر آن نشــد و اساس اینکه چرا چنین زمینه پر از سودی، آن 
شــکل از واگذاری را تجربه کرد و چــرا وادی ارتباطات در این 

کشور به این سمت پیش رفت؟!
صرف نظر از چنین رخدادی که به منصه ظهور نرسید (تبدیل 
ودیعه گران ســیم کارت به ســهام مخابرات) و در هیچ مقطع 
گویی که سخنی از سهیم شدن مردم در مخابرات نبوده، همیشه 
به نظر می رسد این گمان در میان مسئولان بوده که هیچ ایرادی 
ندارد اگر مردمان این دیــار، محصولاتی را گران تر از مردم دیگر 
نقاط دنیا مصرف کنند و گویا این شیوه در قامت یک تدبیر ظهور 
پیدا کرده و هیچ کس هم به آسیب های حاصل از چنین تدبیری 
توجه ندارد. نمونه هایی از این گرانی، چنان فراوان اســت که بر 
هیچ کس پوشیده نیست و در یک مورد بسیار معروف، دیگر فقط 
حافظ شیرازی و یحتمل خواجه عبداالله انصاری این را نمی دانند 
کــه خودرو در ایران، چقدر گران تر از دیگر نقاط دنیا، به دســت 
مردمان این مُلک می رســد. وقتی هم که قرار است برای فرار از 
انحصار چنین بازاری سراغ استراتژی های حذف انحصار برویم، 
موقعیــت چنان مضحک می شــود که اصل ماجــرا در کوچه 
و خیابان و میــان مردم تبدیل به جوک می شــود و همه به آن 

می خندند.
ایــن نمونه و یک دو جین نمونه دیگر، چنین تصوری را برای 
مردم ایجاد کرده اســت که نکند قرار است هزینه سربار ناتوانی 
در مدیریت در حوزه های مختلف، لزوما از سوی مردم، پرداخت 
شود؟ و نکند مسئولان هیچ تلاشی در ارتقای توانایی های خود 

نمی کنند و تمام تلاش ها قرار است از سوی مردم انجام شود؟
ایــن ســؤال ها، در کنار دیگر ســؤالات بی پاســخ، نه تنها به 
شــفافیت درست و حسابی (چنان که مردم بتوانند از شنیدن آن 
پاسخ نفس راحتی بکشند) منجر نشده، بلکه هر روز نمونه های 
دیگر از زیر خاک بیرون می زند و انتقادات بیشتر و بیشتری را روانه 
صحنه جامعه می کنــد.  در یکی از نمونه ها که چندی پیش به 
رؤیت همه مردم رسید و در مقطع خود سر وصدایی هم برپا کرد 
(در کنار آنچه درباره  سیم کارت های نسل اول در ایران گفته شد 
و خودرو که تک تک مردم بهتر از مسئولان آن را درک کرده اند)، 
گرانی اینترنت بــود که در هنرنمایی خــاص، اپراتورهای تلفن 
همراه، گران تر شــدن اینترنت را درخواست کردند؛. گرانی ای که 

همراه با گران تر شدن دیگر اقلام، عرصه را بر مردم تنگ  و تنگ تر 
کرد و هیچ کس هم به این موضوع توجه نداشت که این اینترنت 
با چنین ســرعتی خودش به اندازه کافی گران اســت و حالا اگر 
قرار باشد با وجود فیلترینگ شدید، که نیاز به خرید فیلترشکن ها 
را از مافیــای وطنی و آشــنای این حوزه  ضــروری می کند، پول 
چند برابــری به اپراتورها هــم بدهیم، دیگر بایــد فاتحه دنیای 
ارتباطات را خواند. در همین زمینه «رضا احمدنیا»، کارشــناس 
حوزه آی تی و نرم افزار کامپیوتر، در گفت وگو با «شــرق» درباره 
گرانی خدمــات این حوزه گفت: اینکه قیمت اینترنت و خدمات 
ارتباطی در ایران همیشــه گران بوده، هیچ شکی نیست و تقریبا 
تمام کارشناسان، بر این موضوع اتفاق نظر دارند. آنهایی هم که 
می گویند چه اینترنــت و چه دیگر خدمات ارتباطی و مخابراتی 
ارزان بوده و حالا به اندازه یک مشت تخمه هم گران نشده. مثلا 
در زمینه اینترنت باید به سرعت اینترنت، سرعت دانلود و آپلود 
و قطعــی مدام و... و در مجموع کیفیت اینترنت توجه داشــته 
باشــند و با مقایســه این پارامترها با دیگر نقاط دنیا نظر بدهند. 
مــن معتقدم ارائه دهندگان اینترنت با این کیفیت (در مقایســه 
با اینترنت در کشــورهای همین منطقه خودمان) باید هزینه ای 
هم به مــردم بدهند؛ به این دلیل که اعصاب مردم در اســتفاده 
از اینترنــت با این کیفیت بیش از اینها دچار آســیب می شــود. 
او افزود: همین حالا جســت وجو کنیــد و خواهید دید که نتایج 
کاهش قیمت اینترنت در دنیا در دسترس است و همه می توانند 
به راحتی متوجه شوند که اینترنت در دنیا در پنج سال گذشته، به 
طور متوســط ۷۵ درصد کاهش قیمت یافته است. من گزارشی 
دیدم که ســایت معتبر cable.co.uk بــه  عنوان مرجع اطلاعات 
اینترنت با بررســی قیمت داده در ۲۰۰ کشــور دنیا، بر این نکته 
تأکید کــرده بود که میانگین قیمت هر گیگابایت داده در ســال 
۲۰۲۳، در مقایسه با سال ۲۰۱۹ به حدود یک چهارم کاهش یافته 
اســت. اینها دلیل دارد، یعنی به این راحتی نیست که فکر کنید 
همین طور قیمت اینترنت در دنیا کاهش یافته است. دلیلش این 
است که در قدیم محتوا بیشتر در قالب متن بود و امروز محتوای 
در دســترس بیشــتر در قالب فیلم اســت که نیاز به استفاده از 
حجم داده بســیار بالاتری دارد، بنابراین طبیعی اســت که برای 
این اینترنت ارزان تر شود تا عموم اقبال بیشتری به استفاده از آن 
داشته باشند و در آمدها از مســیر دیگر افزایش داشته باشد که 
بحثی تخصصی است و در جای خود قابل طرح است. او گفت: 
اینترنت در دنیای امروز یکی از پایه ها و مختصات توسعه است. 
شما وقتی با برنامه هایی موافقت می کنید که دسترسی بخشی از 
شهروندان خود را به اینترنت از دست می دهید، رسما این گروه را 
به معترضان می افزایید، چون این گروه به جمع آنهایی خواهند 
پیوست که احساس تبعیض بیشتری می کنند. تصور این بخش 
از جامعه که دسترسی سخت تر به اینترنت خواهند داشت، این 
خواهد بود که ناعدالتی از موضوعات معیشــتی به موضوعات 

دم دستی تر هم رسیده است.
آنچه این کارشناس حوزه آی تی می گوید، همان عنوانی است 
که ربط مســتقیم به حوزه امنیت ملی دارد. کارشناســان حوزه 
امنیتی به ویژه در ســطح امنیت ملی، معتقدند شیوع احساس 
تبعیض، از وجود تبعیض خطرناک تر اســت و به همین دلیل در 
تمام کشورها به شیوه هایی سعی می شود احساس تبعیض در 

جامعه شایع نشود.

یک بحث تکراری
اینکه چه میزان از اشــتغال ایرانیان بر بســتر فضای مجازی 
شکل گرفته است، جای خود. اینکه در مقطعی، قطعی اینترنت 
را باعــث ضرر روزانه هزار میلیارد تومانی اعلام کردند، هم جای 
خود، اما آنچــه در همین ایام انتخابات و رقابت های آن، به ویژه 
در روزهــای مناظرات در دید عموم قرار گرفت، این بود که تمام 
نامزدهــا چه آقایــان جلیلی، زاکانی و قاضــی زاده در آن طرف 
طیف و چه آقایان پورمحمدی و قالیباف به  عنوان افراد میانه رو 
و چه مســعود پزشــکیان که امروز بر اریکه ریاســت جمهوری 
تکیه زده، همه جملگی به فیلتر بودن اینترنت اعتراض داشتند 
و اســتفاده از فیلترشــکن ها را (غیــر از اینکه هزینه هــا را بالا 
می برد)، با آســیب های اخلاقی همراه می دانســتند. اینها همه 
این ســؤال را به وجــود می آورد که چه اتفاقــی می افتد که در 
ترکیه کمتر از ۹ روز طول می کشــد که فیلترشــدن سکویی مثل 
اینســتاگرام برطرف می شــود اما در ایران همــه و همه درباره 
آســیب زا بودن فیلترینــگ و هزینه زا بــودن آن حرف می زنند و 
با هم هم صدا می شــوند امــا در نهایت بخش مهمی از فضای 
اینترنت همچنــان فیلتر باقــی می ماند. این معمــا به یکی از 
چالش های ذهنی جامعه ایرانی تبدیل شده است و باید منتظر 
ماند و دید آیا مســعود پزشــکیان می تواند در این مســیر کاری

از پیش ببرد یا خیر؟

گزارش

یک روایت از معضل تکراری ایرانی ها در اینترنت

فیلتر و گرانی؛ معضل ارتباط جهانی

آه و افســوس از نهاد 
بیرون  وقتــی  همــه 
می آید که خبر می رسد 
را  اینســتاگرام  ترکیه 
فیلتر کــرده و هنوز ۱۰ 
روز طــول نکشــیده، 
پیچ  نفــر   یک  دوباره 
اینترنــت جهانی را باز 
اینســتاگرام  و  کــرده 
درآمــده  فیلتــر  از 
اســت. داستان وقتی 
می شــود  غم انگیزتر 
که در این کشــور یک 
بعدها  کــه  بازپــرس 
«طبری»  پرونــده   در 
نفوذ  «تأثیر  اتهــام  با 
و  دولتی»  اشــخاص 
«اخذ رشــوه» محکوم 
بــه پرداخت مبلغ ۲۸ 
شــد،  ریال  میلیــارد 
در ســال ۹۷ دســتور 
سکوهای  از  یکی  فیلتر 
پیام رســان خارجی را 
صادر کرده اما هیچ کس 
نتوانسته    لحظه  این  تا 
اینترنت جهانی را از شر 
فیلترینگ در این کشور 

خلاص کند.

ایرنا
دان،

لاقمن
ثم ع

س: می
عک

حمیدرضا عظیمی

ادامـه  از 
صفحه
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